Νεοελληνική Γλώσσα – α΄ Γυμνασίου
5η Ενότητα – Το Ρήμα
ΤΟ ΡΗΜΑ: Ο ΡΟΛΟΣ ΚΑΙ Η ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ
Ρήμα λέγεται η λέξη που φανερώνει ότι το υποκείμενο ενεργεί (κάνει κάτι) ή δέχεται μια ενέργεια (παθαίνει κάτι) ή βρίσκεται σε μια κατάσταση (ούτε κάνει ούτε παθαίνει κάτι). Δηλαδή το ρήμα εκφράζει γενικά μια ενέργεια ή μια κατάστάση. Το ρήμα αποτελεί το βασικό στοιχείο (πυρήνα) κάθε πρότασης, γύρω από το οποίο οργανώνεται το μήνυμα που μεταδίδεται με την επικοινωνία.
π.χ. Ο κηπουρός σκάβει τον κήπο. Το νοηματικό κέντρο του μηνύματος που μεταδίδεται βρίσκεται στο ρήμα σκάβει.
ΟΙ ΜΟΡΦΕΣ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ
α) Θέμα και κατάληξη. Το ρήμα είναι κλιτό μέρος του λόγου που διαθέτει μεγάλη ποικιλία μορφών, δηλαδή γραμματικών τύπων με τους οποίους γίνεται φανερή κάθε φορά η σημασία του. Αποτελείται από το θέμα και την κατάληξη.
Θέμα είναι το τμήμα του ρήματος που παραμένει αμετάβλητο (δεν-, αγαπ-, δεσ-), ενώ κατάληξη είναι το τμήμα του ρήματος που αλλάζει, συνολικά ή κατά ένα μέρος (-ω, -ε/ς, -ει.../-ομαι).
β) Πρόσωπο και αριθμός. Πρόσωπο του ρήματος λέγεται ο γραμματικός τύπος του με τον οποίο δηλώνεται: το πρόσωπο που μιλά. π.χ. πρώτο πρόσωπο· π.χ. δένω - δένουμε.
            



     δεύτερο πρόσωπο* π.χ. δένεις - δένετε.





     τρίτο πρόσωπο* π.χ. δένει - δένουν.
• Αριθμός είναι ο γραμματικός τύπος που φανερώνει το πλήθος των προσώπων που δηλώνονται από τους ρηματικούς τύπους. Το ρήμα έχει δύο αριθμούς: τον ενικό αριθμό, που δηλώνει ένα πρόσωπο, τον πληθυντικό αριθμό, που δηλώνει ότι τα πρόσωπα είναι πολλά.
γ) Φωνές και συζυγίες
Ως διακριτικό γνώρισμα της φωνής παίρνουμε την κατάληξη του πρώτου ενικού προσώπου της οριστικής του ενεστώτα.
	Οι φωνές

	ενεργητική φωνή
	παθητική φωνή

	γράφω, γελώ, θεωρώ
	γράφομαι, γελιέμαι, θεωρούμαι

	Οι συζυγίες

	α' συζυγία
	β' συζυγία

	γράφω - γράφομαι
	γελώ - γελιέμαι, θεωρώ - θεωρούμαι, θυμάμαι

	
	α' τάξη
	β' τάξη

	
	ώ ή άω 
άς 
ά ή άει 
	-ιέμαι
-ιέσαι
-ιέται
	-ώ
-είς
-εί
	-ούμαι ή -άμαι
-είσαι ή -άσαι
-είται ή -άται


δ) Διαθέσεις
Μια διάκριση των ρημάτων που αναφέρεται στη σημασία και όχι στη μορφή τους γίνεται με βάση τη διάθεση τους. Διάθεση του ρήματος λέγεται η ιδιότητα που έχει το ρήμα να δείχνει αν το υποκείμενό του ενεργεί ή παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε μια κατάσταση.
Οι διαθέσεις του ρήματος είναι τέσσερις: η ενεργητική, η παθητική, η μέση και η ουδέτερη.
	ΔΙΑΘΕΣΗ
	ΦΑΝΕΡΩΝΕΙ ΟΤΙ
	Παραδείγματα

	Ενεργητική 
	Το υποκείμενο ενεργεί, κάνει κάτι
	Ταπαιδιά παίζουν. Η μητέρα μαγειρεύει

	Παθητική
	Το υποκείμενο παθαίνει κάτι, δέχεται το αποτέλεσμα της ενέργειας κάποιου 
	Το σπίτι γκρεμίσιηκε από σεισμό. 
Ο Γιάννης στενοχωριέται από τη συμπεριφορά σου

	Μέση
	Το υποκείμενο ενεργεί (κάνει κάτι) και παράλληλα δέχεται το αποτέλεσμα της ενέργειας αυτής
	Η κοπέλα ντύνεται.
Ετοιμάζεται γρήγορα.
Γυμνάζονται καθημερινά.

	Ουδέτερη 
	Το υποκείμενο βρίσκεται απλώς σε μια κατάσταση – το ρήμα δε δηλώνει δράση
	Πεινούσε πολύ.
Το μωρό κοιμάται.


ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ: Οι διαθέσεις, όπως αναφέρθηκε, αφορούν τη σημασία του ρήματος και όχι τη μορφή του, γι’ αυτό δεν πρέπει να συγχέουμε τη διάθεση με τη φωνή, δεν πρέπει δηλαδή να θεωρούμε πως όποιο ρήμα, για παράδειγμα, λήγει σε -ω / -ώ (είναι ενεργητικής φωνής) είναι και ενεργητικής διάθεσης ή όποιο λήγει σε -μαι (είναι παθητικής φωνής) είναι και παθητικής ή μέσης διάθεσης. Μπορεί, λοιπόν, ένα ρήμα να είναι παθητικής φωνής αλλά ενεργητικής διάθεσης (π.χ. Εργάζεται σκληρά) ή το αντίστροφο, δηλαδή ενεργητικής φωνής αλλά παθητικής διάθεσης (π.χ. Έπαθε μεγάλη ζημιά).
Επίσης, ορισμένα ρήματα στον ίδιο τύπο μπορεί άλλοτε να είναι ενεργητικής και άλλοτε παθητικής διάθεσης ανάλογα μετά συμφραζόμενα, π.χ. Ο άνεμος λύγισε το δέντρο, (ενεργητική διάθεση) Το δέντρο λύγισε από τον άνεμο, (παθητική διάθεση).
ε) Η χρονική βαθμίδα
Εμείς οι άνθρωποι διακρίνουμε το χρόνο σε τρεις βαθμίδες: στο παρελθόν, το παρόν και το μέλλον. 
Για να εκφράσουμε αυτές τις τρεις χρονικές βαθμίδες, με άλλα λόγια το πότε μιας πράξης, είναι φυσικό να χρησιμοποιούμε και ανάλογους τύπους ρημάτων. 

Έτσι, για την πράξη της γραφής μπορούμε να πούμε:

 

παρόν: Τώρα γράφω τα μαθήματά μου

παρελθόν: Χθες έγραψα τα μαθήματά μου

μέλλον: Αύριο θα γράψω τα μαθήματά μου

 

Πολλές φορές είναι αναγκαίο να δηλώσουμε το ποιόν ενέργειας, δηλ. αν η πράξη μας:

α) γίνεται συνέχεια, δηλαδή έχει διάρκεια, επαναλαμβάνεται, π.χ. έγραφε όλη τη μέρα τα μαθήματα

β) γίνεται μια στιγμή, δηλαδή σύντομα, στιγμιαία, συνοπτικά, π.χ. χθες το βράδυ έγραψε τα μαθήματα

γ) έχει γίνει, δηλαδή έχει συντελεστεί, π.χ. έχει γράψει τα μαθήματα

Για να αποδοθούν οι τύποι του πότε γίνεται μια πράξη και του πώς γίνεται, χρησιμοποιούμε τους παρακάτω χρόνους: ενεστώτα, παρατατικό, μέλλοντα εξακολουθητικό, αόριστο, μέλλοντα διαρκείας ή συνοπτικό, παρακείμενο, υπερσυντέλικο και συντελεσμένο μέλλοντα.

	 
	χρονική βαθμίδα

	ποιόν ενέργειας
	παρελθόν
	παρόν
	μέλλον

	εξακολουθητικό-επαναλαμβανόμενο
	παρατατικός
έγραφα
	ενεστώτας
γράφω
	εξακολουθητικός μέλλοντας
θα γράφω

	συνοπτικό-στιγμιαίο
	αόριστος
έγραψα
	
	συνοπτικός μέλλοντας
θα γράψω

	συντελεσμένο
	υπερσυντέλικος
είχα γράψει
	παρακείμενος
έχω γράψει
	συντελεσμένος μέλλοντας
θα έχω γράψει


Ασκήσεις
Να βρείτε τα ρήματα στις παρακάτω προτάσεις και να τα αναγνωρίσετε 
(πρόσωπο, αριθμό, φωνή, συζυγία, διάθεση, χρονική βαθμίδα, ποιόν ενέργειας)
1. Η βροχή ποτίζει τα χωράφια.
2. Ο Γιάννης στηρίχτηκε σε μια καρέκλα για να μην πέσει.
3. Δεν ενδιαφέρεσαι για τίποτα.
4. Η αποθήκη καταστράφηκε από την πυρκαγιά.
5. Όλη την ώρα διψάει και πίνει ασταμάτητα νερό.
6. Αυτό το σπίτι πουλιέται σε πολύ καλή τιμή.
7. Η Ρένα χορεύει και τραγουδάει υπέροχα.
8. Κάντε ησυχία! Τα παιδιά κοιμούνται.
9. Τα χιόνια έλιωσαν ήδη στα βουνά.
Ο Πέτρος εργάζεται σκληρά για να συντηρήσει την οικογένεια του.
